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At'S RANHEIM PAPIRFABRIK 

RAN HElM 

P.M. VI 
I Ranheim s-Nytt nr. 2 1965 er P.M. V I 

beskrevet. Den gang eksisterte ikke maski
nen i sin helhet p!l papiret engang, m en 
etter hvert tok den form, femt p!l tegne
brettet og siden i de forskjellige verksteder. 
Til slutt begynte delene !1 fgye seg sammen 
i nybygget, og s!l 14. desember 1966, 
snaue 2 !lr etter at kontrakten m ed Thune 
var undertegnet, skulle maskinen f!l vise 
om den hadde de egenskajJe r konstruk
tgrene gjennom sine beregninger m ente 11 
ha utstyrt den m ed. 

D et var en kosmojJolitisk og m eget tall
rik forsamling som biv!lnet begivenheten, 
ikke som innbudne gjester, m en som m ed
ansvarlige for resultatet. 

M askinen er rikt ignok bygget au AfS 
T hunes M ekaniske V cerksted, m en en 
rekke andre firm aer har ogs!l !evert sine 
bid rag. 

Driften f . eks. er !evert au NEBB i sam
arbeide m ed m oderfirmaet Brown Boveri 
& Cie i S veits, 1.pressen au MillsjJaugh Li
mited, England, hett en og ventilasjons
anlegget au A lfsen og Gunderson A JS , 
rullmaskinen au ] agenber-W erke A G, v .
T yskland, ved A lfsen og Gunderson A/S 
og ClujJak-anlegget au ]. M. V oith GmbH 
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v.Tyskland ved P. A. Ellingsen AJS. Videre har Black Clawson Inter
national Ltd, England, ved Paus & Paus AJS Levert skiveraffinorene, og 
filt eret, sam virker sam fortr ykker· og gjenvinningsaggregat for fiber i 
bakvannet; kom~mer fra AJS M yrens Verksted. 

Praktisk talt alle disse leverandorer og deres representanter hadde 
sine folk tilstede for a bista under igangkjoringen. M askinen er utstyrt 
m ed et temmelig komplisert system au regulerende elem enter sam skal 
muliggjore en eff ektiv kontroll m ed selve produksjonsprosessen . Ville 
na de enkelte deler virke sam de skulle? Selv om m an pa forhand hadde 
gjennomprovet'-syst-emet etappevis, var det naturligvis m eget spennende 
om alt ville klaffe, slik at det virkelig ville komme papir fr em til opp
rullingen. 0 g sa, etter noen timers hektisk innsats, begynte de forste 
metrene j;apir a vikle seg opp pa tamburen, mens kameraene innfanget 
begivenheten. 

Vi har na vel 2 maneders erfaring, og fwa er sa vart inntrykk au 
maskinen? Er vare for ventninger blitt innfridd? Vi ma vel kunne si at 
maskinen holder mal produksjonsmessig bade nar det gjelder kvantitet 
og k valit et. M en det er na engang sa at en papirmaskin er en innretning 
sam krever individuell behandling. D et gjelder a komme pa fortrolig 
fat m ed den og bli klar over hva den kre ver for a komme i godlag og 
yte silt beste. 

D et har i denne tid vr:ert et godt sam arbeide m ellom drift s.ing . og 
lab.sjef m ed drabanteT og betjeningen, og resultatene har ikke uteblitt. 
Produksjonstallene har forl engst distansert P .M. V' s, og kvaliteten er 
kommet godt opp. M en fr emdeles vil det vane nodvendig m ed noen 
justering og trimming, ogsa au den grunn at salgsavdelingen har sine 
beskjedne onsker om a fa prove t diverse spesifik asjoner og kvaliteter. 

Nar vi kan si at utviklingsarbeidet er avsluttet, skal vi komm e tibake 
m ed en n r:ermere beskrivelse au maskinen og dens muligheter. 

A.M. 
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G.iennom p1·essen 
og inn pit 
t0rkesylindrene. 
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P.M. VI 

P.M. VI, D en j0rste 
masse kommer inn pd 
v ir a . 

Gjennom 
clupak-partiet. 



H eT eT clet mange som ventm· - bliT det papiT ? 

D et feTste papiT komme1· fTam til 
opp1·ull ingen. 
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Og he1· eT papiTet inne pa den feTste 
«tam bun > 



Av Ranheim Papirfabriks historie 
(Forts. fra nr. 4 1966 ) 

1909. - Som nevnt fora n besluttet 
d ireksjonen i september 1908 a inn
lede underhandlinger om et storre 
ihendehaverla n . Stillingen va r ikke 
konsolidert ved utvidelsen av aksje
k a pita len og ved Ja net av ja nuar 
1908. I begynnelsen av 1909 ble det 
bla nt a nnet klart a t nybygningene og 
utvidelsene a v fabrikken var blitt ca. 
kr. 200.000 dyrere enn etter over
slagene. Overskridelsene skyldtes at 
a ile byg ningene, etter direksjonens 
senere best emmelse, va r blitt bygget 
fo r utvidelse til en produksjon a v 
9000 tonn mot k a lkylens 6000 tonn. 

For a ha et g runnlag for fina nsier
ingen , ble det i januar 1909 holdt en 
talcst over a lle ei endommer og anlegg . 
T a kstnemnda bestod av murmester 
F. G. Gundersen, ingenior Joh. Fr. 
Lied og ingenior A . Norbech-Olsen . 
De gav 18. januar 1909 denne verd
settelse: 

Eiendommen a lene uten 
tilbehoret av maski-
ne ri og inventar .. lu. 1.290.000 

D et nevnte tilbehor 
a lene uten forbindelse 
med eiendommen » 700.000 

Eiendommen i forbind-
else med tilbehoret . . » 2.400.000 

P a generalforsa mling 16. mars 
1909 ble det besluttet vedkommende 
Tejinansieringen: 

1. R eservekontoen p a kr. 125.000 
overfortes til utbyttekonto, som 
derved steg til kr. 150.000, som 
ig jen overfortes til k a pita lkonto og 
der ble utstedt nye aksjer for be
lopet, hvorved a ksjek apita len ble 
kr. 525.000. 

2. Ytterligere utvidelse a v aksjekapi
talen til kr. 1.050.000 under den 
forutsetning a t A /S M eraker Brug 
tegnet kr. 350.000 og van Sever en 
kr. 175.000. 

3. D et skulle opptas et ihendehaver
obligasjonslan p a kr. 1.200.000 til 
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en kurs av 96 % %. ordnet ved 
Dra mmen s Priva tbank m ed pant i 
selskapets eiendommer og m ed 
gar anti for kr. 800.000 fra Mer a k er 
Brug og kr. 400.000 fra va n Seve
r en . 

Ved den endelige ordning ble pkt. 2 
forandret dithen at Mer a k er Brug 
tegnet aksjer for kr. 450.000 og va n 
Severen for kr. 225.000. 

D ette fina nsielle g runnlag ble sta
ende uforandret til 1920. - Direk
s jonen va lgte til formann J . C. Juel 
etter Elias Kirer. Juel va r kontinuer
lig formann til 1927. - I slutten av 
a r et ble R a nheimsskogen utskilt som 
eget aksjeselskap, frasolg t R anheim 
for kr. 25.000 , a ksjek apita l kr. 5000, 
obligasjonsla n kr. 20.000. - Bestyrel
sen bestod av Juel, Solber g og Fearn
ley. 

Nybygninger. For papirfa brikken 
var a ile moderniseringsarbe ider full
fort ved begynnelsen av 1909, for 
cellulosefa brikkens vedkommende 
g jenstod to ledd, som begge stod i for
bindelse m ed overgangen til bruk a v 
bakved, nemlig nytt huggeri (m ed 4 
flishuggem askiner) og losseanlegg 
for opptaking av flisved fra lektere. 
- Da disse a nlegg ogsa var ferdige 
viste sluttoppgaven a t det siden over
tagelsen va r p akostet: 

Cellulosefabrikken .. . . 
Papirfabrikken .. . ... . . 

kr. 310.000 
» 460.000 

kr. 770.000 

V edj01·syningen . - Ranheims a rli
ge vedbehov pa det tidspunkt kunne 
ved full drift av m askinene settes til 
en storr elsesorden a v 35.000 norske 
fa vner , enda behover vi ba r e a r egne 
m ed denne enhet. Meraker Brug og 
va n Sever en a ntokes a kunne Ievere 
14 der a v , henholdsvis 18.000 og 9000 
favner. R est en matte komme fra 
fjorddistriktene og Sverige . 

D et var for R a nheim vel og bra a 
vrere sikret fra Merak er Brug og van 
Severen r astoff til en sa hoy prosent 
som 75 a v tota lbehovet. Men til hvilke 



priser ? - I di rek s jonsm0te 16. m a r s 
p :'l.pekte d isponent Lundber g a t hvis 
R a nheim sku lie overta Merak er Brugs 
vedbeholdning pr. 1. janua r 1909, ca. 
22.675 fa vner , for kr. 398.274 pluss 
omkostninger , m :'l.tte han fraskrive 
seg a nsva r et for r esultatet av drifts
:'l.r et 1909, n :'l.r veden m :'l.tte ber egnes 
til ca. kr. 20 pr. f a vn. - Fra 1. ja n . 
1909 ha dde disponent Lundber g over
t a tt a ile kj0p a v ved til R a nheim. 
.Ar et s pris ble tilslutt fa stsatt til kr. 
13,75 pr. fa vn Ievert R anheim k a i, 
kr. 14,00 Ievert R anheim jernba ne
st a sjon . 

Vi befinner oss i de :'l.r da denne 
setning etter h :'l.nden slo ig jennom for 
industrien , deri innbefa ttet norsk t r e
industri : «Industriens problem er ut
nyttelsen a v avfa llet ». - Hittil h a dde 
denne utnyttelse i skogindustrien om
fa ttet a vfa llet fra skogen i form a v 
sm:'l.virke. Men et a nn et og like stort 
k vantum a vfa ll var enn:'l. ikke ta tt i 
bruk ved R anheim : a vfa llet fra sag
brukene, bak veden. - Det m il. h a 
vrert ved disse tider a t det ble kla rt 
for ledelsen av R a nheim a t det ble fo r 
dyrt :'l. br uke g ra nslip til g jengs pris 
til sulfa tpa pir, og a t m a n m :'l.tte Iegge 
om driften til bruk a v bakved s:'l. 
langt som mulig. - I a pril 1909 be
sti lt es 4 nye huggemaskiner . Bakved 
ble midtsommers kontra hert fra va n 
Severen , Tha m s, Verda lsbruket , Mera 
k er -Hommelvik, Ba ngdalsbruket , m en 
f0rste levering k a n ikke sees :'l. h a 
funnet sted f0r i november . Ba k 
veden kom det :'l.r ikke til :'l. utg j0re 
m ere enn 7 % a v den samlede r:'l.stoff
m a sse. 

Dri f ten fom vrig: Cellulosefabrik
k en laget 6414 tonn cellulose til en 
produks jonspris av 10 kr. Iavere enn 
1908 pr. t onn. - P a pirfabrikken kun
ne i m a r s ogs:'l. begynne produksjo
nen m ed den nye pa pirmaskin, og i 
juni var produksjonen full. .Aret s 
samlede produksjon var 5550 tonn 
pakket papir til en produk sjonspris 
a v kr. 194 pr. t onn, for hvilke ble 
oppn:'l.dd kr. 213 pr. tonn g jennom
snittlig fob. Trondheim. Begge fa
brikkers r esulta t er var noenlunde til
fredsstillende. 

Men det va r ikke papinnark edet. 
N edgangen i de s iste m :'l.neder av 
1908 fortsatte s lik a t g jennomsnitts-
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prisen for salg var kr. 19 Ia ver e. 
«Dette tiltrods h a r f abriken e bragt 
et bedre result a t end foregaaende 
aar - dels paa g rund a v a t produk
tionsprisen i 1909 var kr. 14,52 Iaver e 
pr. ton pakket p apir, og dels paa 
grund a v a t vi h a r h a tt 2550 tons 
st0rre produktion. Vi ha r ogsaa op
naaet a t selge h ele produktionen .» 
(.Arsber etningen for 1909.) 

T otal-resultatet fo r :'l.r et 1909 va r 
et overskudd p:'l. kr. 116.000, hvorav 
k r. 56.000 til a vskrivninger , og 5 % 
ut byt t e t il aksjonrerene m ed kr. 
52.500 . 

(F'o1·ts.) 

H v i s en mann ved K risti f0dsel 
hadde funnet pa a lane en venn 1 0re 
m ot gjengs rente og r ent es rente, 
vi lle han i dag, mecl det bel0p han da 
hadde tilg ode, ha 0delagt hele veTdens 
pengesystem, f oTtelles det f m pal i t e
lig k i lde . B el0pet vi lle vcere sa stoTt 
at selv om alle verdens lan d slo seg 
sammen med a lle de midler de radet 
ove1·, vi lle de i kke vceTe i stan d ti l a 
dekke meT enn hva et sandkoTn kan 
dekke av hele jo1·dens oveTfla t e! 

D et f i ns ingen hapl0se si tuasjoner. 
D et f i ns bar e mennesk eT som seT hap
l0st pa dem. 

Anonym us 

H voT vansk el ig det eT f oT en Tik 
mann a k omme i nn i himmelen int e
TesseTe?" oss mindre enn hvor vansk e
l ig det m· toT en f attig mann a holde 
seg pa }oTden . 

M i lton Gazette 

I ngenting e1· i virk el igheten aTbeicl 
hvis du har l y s t ti l a gj0re det. 

Sir James M. B aTrie 



Hyggelig besfJk 

Direktlilr Egil Lie med frue 

Mandag 20. februar 1967 hadde vi 
bes0k a v tidligere driftsing. ved R an
heim Papirfabrik, navrerende teknisk 
direkt0r ved Hunsfos Fabrikker, Egil 
Lie. 

Personlig hadde jeg nrer kontakt 
med Lie hele tiden i de ca. 6 arene 
han var pa Ranheim, og jeg syntes 
det var svrert hyggelig a fa en prat 
med ham - friske opp gamle minner 
og h0re om nytt pa feiles interesse
omrader. 

Jeg stilte mange sp0rsmal, og han 
svart e villig pa a ile sammen. 

- Det er na ca. fern ar siden du 
og din familie forlot Ranheim og det 
barske tmnderklima og flyttet til det 
blide s0rlandet, og dere er vel akkli
matisert for lenge siden? Liker de 
dere godt - og savner du Ranheim 
noen gang? 

- Vi liker oss godt a ile sammen 
og har det bra. Jeg savner mine per
sonlige venner pa R a nheim. Jeg sav
ner Trondheim som by med sine srer
egenheter, sitt milj0 og store romslig
h et. 

- Du kom jo til oss direkte fra 
H0yskolen og tradte dine barnesko 
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som nybakt ingeni0r her. Mener du 
at du fikk en bra start i arbeidslivet 
- og fikk du med deg noe fra Ran
heim a bygge videre pa? 

- Grunnlaget - skal jeg si for 
hele min fremtid - ble jo lagt pa 
Ranheim. Helt fra begynnelsen av 
fikk jeg tildels store og meget in
teressante og lrererike oppgaver, og 
tenker da f0rst og fremst pa soda
huset og P.M. V. Jeg fikk god inn
f0ring i personalforvaltning og eilers 
a lt som mrer seg innenfor en sapass 
stor, velordnet og tradisjonsrik be
drift som Ranheim Papirfabrik. Jeg 
vi! spesielt fremheve det aret bedrift
en ga meg i Stockholm, som har 
betydd veldig mye for meg. 

- Hva og hvor meget produserer 
dere pa Hunsfos? 

- Vi produserer papir av sulfit
masse (altsa ikke kraftpapir som pa 
Ranheim), vesentlig tynn emballasje 
fra 16 til 80/90 gram. Vi har egen 
celulosefabrikk som i 1966 produserte 
36000 tonn, sliperi som laget 22000 
tonn, og vi har blekeri. Ubleket masse 
!ages av gran, og bleket masse av 
furu . Dessuten bleket masse som 



!ages a v bj0rk og asp. I 1966 produ
serte Hunsfos 61000 tonn papir for
delt pa seks papirmaskiner. Vi h a r 
tre Ya nkee (M.G.) maskiner og tre 
flersylindrede maskiner. 

- Hvor mange ansatt e og hvilken 
skiftordnipg har dere? 

- Det er ca. 900 ansatte, og vi har 
h elkontinuerlig drift. 

- Hva med rekruttering og opp
lrering, avvikling av f erie, g jennom
trekk av folk o.s.v.? 

- Vi, som de fleste papirfabrikker, 
har hatt mye g jennomtrekk, men det 
ser na ut til a h a stabilisert seg, sa 
jeg r egner med en g jennomtrekk pa 
ca. 50 personer i a r, og det er lite i 
forhold til m ange andre bedrifter. 
(Ja, det kan jeg ogsa underskrive. ) 

Rekrutteringen er det ingen f are 
med. Som dere pa Ranheim driver vi 
ogsa kursvirksomhet - spesielt for 
maskinbetjeningen . Pa g runn av h el
kontinuerlig drift legger vi opp ferien 
pa en a nnen m a t e enn dere pa R a n
heim. I april m a ned tar vi inn som 
fer ieavl0sere et f emte skift (ha r jo 
normalt fire skift) , og disse avl0ser 
da i tur og orden a lle sammen. 

I papirfabrikken har jeg dessuten 
tre mann pr. skift som vi kaller 
f0rstema nnsreserver, og disse er 
fullgode i a lle stillinger fra hollenderi 
til pakkeri , og rykker inn over a lt 
hele aret ig jennom. Vi har skiftfor
menn som dere, m en hos oss er det 
en driftsingeni0r og en papirmester 
for de tre Yankee-maskinene og en 
driftsingeni0r og en pa pirmester for 
de tre flersylindrete maskinene. En 
ordning vi k a ller skiftm0ter har vi 
ca. hver sjette uke. P a disse m0tene 
er driftsingeni0rer , papirmestre, for
menn og arbeider e tilstede. H er er det 
m0teplikt og da selvf0lgelig ogsa be
talt for oppm0tet . 

- Hva m ed sosiale goder som f. 
eks. husbygging, f eriehjem , pensjon 
o.s.v.? 

- N a r det g jelder husbygging -
eller retere sagt st0na d til husbyg
g ing for de a nsa tte - ha r R a nheim 
Papirfa brik ydet adskillig m ere enn 
vi pa Hunsfos. Arbeiderne ha r en 
hytte pa fj ellet og en ved s j0en. 
Funksjon rerene to hytter (forholdsvis 
sma) ved sj0en. De priva t e pensjons
ordninger er jo svrert usikker p.g.a. 
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folketrygden som enna ikke h a r tatt 
endelig stondpunkt til dette sp0rs
m a let. 

- Hva m ed papirindustrien h elt 
generelt ? Konkurra nsen med utlan
det? R astoffsituasjonen ? 

- Ja, dette var vanskelige sp0rs
mal, men jeg tror jeg vii si det slik 
at papirindustrien i Norge kommer 
nok til a best a ogsa i fremtiden, m en 
hvorledes strukturen vii bli er ikke 
godt a si. Vi er jo a llerede n a midt 
oppe i store fora ndringer, og konkur
ransen er sa hard a t l0nnsomhet s
grensen (dekningsbidraget) for deal
ler flest e papirfabrikker er n add. Kun 
intens rasjonalisering og moderni
sering kan hjelpe oss over den harde 
kneiken vi har akkurat n a . 

Fra var bedrift kan jeg nevne a t 
vi har vrert ute i ha rdt vrer i fler e a r , 
og vi ha r na pa fire a r rasjona lisert 
bort 240 m a nn, og i samme tidsrom 
0ket produksjonen jevnt og sikkert 
fra 56000 t onn i 1961 til 61000 tonn 
i 1966. Ingen arbeidere er oppsagt i 
dette tidsrommet, m en p.g.a. na turlig 
a vgang og a ndre a tg jerder har vi 
klart det. Produksjonspremien i pa 
pirfa brikken er ca. kr. 2,00 pr. time. 

- Er samarbeidet m ellom ledelsen 
og fagforeningen godt? 

- J a , det vii jeg si er det a ller 
beste. Vi har nemlig en utmerk et 
fagfor eningsform a nn og et samar
beidsvennlig styre, sa det ville vrere 
et st0rre t a p om vi mistet fagfore
ningsforma nnen enn for eksempel 
m eg. 

- Du h a r jo bes0kt Nordenfjeldske 
T reforedling. Hva synes du om denne 
storbedriften? 

- Det er jo a lltid hyggelig a bes0-
ke nye bedrifter og fa se nye maski
ner i drift, og jeg ha dde inntrykk av 
a t fabrikken i Skogn ba r preg a v 
g rundig planlegging i minste deta lj. 
Jeg h aper ba re a t de far solg t det de 
produserer, for ogsa pa avispapir
markedet er konkurra nsen knivskarp. 

- Er skofting noe problem hos 
dere, og ha r dere stort sykdomsfra
vrer? 

- Skoft er ikke noe problem, og 
sykdomsfravreret var i 1966 5 %. 
(Praktisk t a lt det samme som hos 
oss.) 



- H a r dere bedriftsavis? 
- J a, m en den er ikke pa la n gt 

mer sa bra som R a nheims-Nytt. 
(Hum-hum ) Den het er Hunsfosposten 
og kommer ikke ut helt regelmessig. 
Dessuten ha r vi en stensilert a vis, 
nrermest et informasjonsorgan som 
kommer na r vi synes a h a nok staff, 
og det het er r ett og slett H.nytt. -
J eg far R anheims-Nytt regelmessig 
og gleder m eg hver gan g jeg far lese 
om R a nheim. 

N a var klokken gatt sa fort a t 
skulle vi f a se var nyskapning 
«Seksa», m atte vi avbryte var hyg
gelige samtale. Mitt s iste sp0rsmal 
ble da etter en rask befaring pa 
seksa. 

- Hva synes du om maskinen ? 
- Maskinen ser pen, oversiktlig 

og meget tiltalende ut , og jeg h aper 

dere far m egen glede a v denne in
vest eringen i arene fremover. 

J eg nevnte at vi hittil har hatt en 
del ba rnesykdommer, men det feide 
Lie bort og sa at det m atte til for a 
lrere m askinen a kjenne til bunns. 

Til slutt m atte jeg love a hilse aile 
venner og kjente ved bedriften, og 
han 0nsket oss aile alt godt i frem
tiden og han tilf0yde a t «dere har 
det bra pa Ranheim, og personlig 
tror jeg a t R anheim ogsa i fremtiden 
vii kla re a holde seg oppa b0lgetop
pen - k a nskje da mest pa grunn av 
sin spesielle produksjon og godt inn
arbeidet salgsapparat» . 

Vi 0nsker deg og dine a lt godt, Lie, 
og takk for bes0k et og sist men ikke 
minst, velkommen ig jen. 

Ranheim, den 22. f ebruar 1967 
T. B . 
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Arsberetning for Saltoya 19,66 
F eriehjemmet Salt0ya ble apnet 

for f erierende og bes0k ende den 13. 
mai 1966, og som vaktmester for 
sesongen ble a nsa tt Olaf Kjrerulf, 
Trondheim. 

Sommeren ble en skuffelse for oss 
a ile, m ed darlig vrer og lave tempe
raturer ba de pa la nd og i sj0. F erie
hjemmet h a dde i seson gen et bes0k 
a v ca. 400 personer. Et bes0k som vi 
betrakter for a vrere bra i en darlig 
sommer. Det som vii komiteen savner 
mest er familiene. Komiteen er fullt 
klar over g runnen . En familie som 
sk a l feriere, ha r liten lyst pa a bo i 
«dong » som vi sier. Pla nen om sma 
hytter pa Sa lt0ya er fremdeles a k
tuell, og komiteen vii Iegge f ram to 
a lterna tiver til a l0se dett e. Komiteen 
haper da a t fagforeningens styre 
viser interesse for dette. Komiteen 
og jeg som den ansvarlige forma nn 
for feriehjemm et , m ener a t m edlem
mene har kra v pa et feriehjem etter 
tidens kra v, og da rna det vrer e sm a 
hytter. 

Komiteen var fler e ganger der inne 
pa befaring. F agforeningsstyret og 
vi var der 27 . a ug ust . Vi kom til det 
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resultat at endel reparasjoner og 
forandringer rna foretas. Stabburs
veggen mot vest rna beklees. Den er 
delvis r a tnet opp, likedan noen syll
stokker. Sta bburet rna ogsa males. 
Det skulle ha vrert g jort for lenge 
siden. T ak et pa forp akterboligen rna 
r epa r eres , pappen er i da rlig forfat
ning, og tilbygget rna fjernes. Takene 
pa «Sol0yet » rna r epareres, ny sten 
pa taket , det er f0r bare delvis sten
dekning, vestveggen mang ler maling, 
ja h ele «Sol0yet ». 

T0mmeret som va r hugget derinne 
ble drevet ut av skogen, t akket vrere 
en kjempeinnsa ts a v vaktmester Olaf 
Kj rerulf. H a n s0rget ogsa for a f a 
t0mmeret fl0tet inn til Frettenfjor
den, hvor Ranheim Papirfabrikk 
kj0pte og h entet det. 

Kjrerulf utf0rte mye bra a rbeide 
ba de ute og inne a v maling , lakkering 
og andre vedlikeholdsarbeider. 

Nye gardiner ble kj0pt ba de til 
«Sol0yet » og til hovedbygningen. 

F eriehjemmets 0konomiske drift i 
1966 viser seg a vrere et ar av de 
beste. Det viser seg a t det gar an a 
drive na r det blir lagt opp pa den 
rette m il.te. 



Statsbanenes Verkstedforening be
S0kte fe riehjemmet den 28. a ugust. 
Komiteen ble forespurt om den ville 
vrere behjelpelig m ed opplysninger 
om hvorda n vi drev vart feriehjem. 
Verkstedforeningen ha dde fil.tt tilbud 
om kj0p av ei 0y ute i Trondheims
fjorden . Vi inviterte verkstedforen
ingen og vart fagforeningsstyre til en 
tilstelning pa Sa lt0ya. Gjestene ble 
svrert begeistret for det vakre ferie
hjemmet vi h a dde. 

Salt0ykomiteen innkasserte i ar 
landlott for brislingsteng ved Salt-
0ya. F0lgende bater foretok feste i 
0ya: Berg0y, Kvitholmen og Ekils0y. 
Den fj erde ba t en stakk til sj0s uten 
a vise kjenningstegn. F art0yet blir 
sikkert pagr epet senere na r den kom
mer i vart fa rva nn. Vi rna se dette 
fra den humoristiske side. 

Til slutt vii jeg takke de tre som 
reparerte motorba t en , for utmerk et 
fagarbeide. Det var J akob Grytbak, 
Viktor Andersen og Asmund H a lvor
sen. 

En hjertelig takk til R a nheim 
Papirfa brik for flagget som de ga 
feriehjemmet, og for a ll den st0tte 
og interesse de viser oss. 

En takk til vaktm. Ola f Kj rerulf 
for det samvittighetsfulle a rbeide ha n 
utf0rte pa Sa lt0ya. 

Sa vii vi 0nsk e a ile vare medlem
mer og a nsatte pa R a nheim P apir
fabrik hjertelig velkommen pa Sa lt-
0ya til trivelig week end og ferieopp
hold. Komiteen skal g j0re a lt for 
deres trivsel. 

Komiteen siste sesong : 

Arne Brekke 
J a kob Grytbak 
Einar Kva rme 
Iva r Myhre 
Ove W erkland 
J ohan Bremseth 
H enry R 0st Andersen 

A. B. 

Hovedbygningen pd Salt0ya 

Fo1·pakteTbolig en 
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Bjarne Loraas forlater Ranheim 

B jante Loraas 

Vi er sa vant til a se formann 
Bjarne Loraas her pa bedriften at vi 
nest en r egner h a m som en av var e 
egne. Ikke desto mindre er h a n nar 
dette skrives i ferd m ed a pakke 
snippesk en . I mere enn 15 ar h ar A/ S 
Trondhjems Cementst0beri og Entre
pren0rforretning utf0rt n ybyggings
og moderniseringsarbeider pa R an
heim, og sa il. si helt fra begynnelsen 
av har Loraas hatt tedetsen pa ar
beidsplassen. N ar n a prosjekt P .M. VI 
er fullf0rt, vil det imidlertid bli en 
pa use i byggevirksomheten . 

Loraas er gammel i tra den . Alle
rede i 1922, 16 ar gammel, begynte 
han i faget og firmaet. H a ns f0rste 
jobb var a trille sand og pukk til kis
a nlegget i Ilsvika, som var under 
0ppf0retse. Det var hardt arbeide for 
en unggutt, m en takket vrer e en mat
pakke av utrolige dimensjoner strakk 
kreftene til. Etter hvert er det blitt 
mange steder Loraas har bes0kt i 
egenskap a v Cementst0beriets m a nn. 
Bl. a . har han vrert med pa a oppf0re 
bygg i Levanger , Steinkjer, N amsos, 
Kristia nsund N. og H a m a r. I 1929 
ble han forespurt om han sammen 
m ed noen a ndre ville ta et kurs i 
konstruksjonstegning et c., og det sa 
h a n ikke nei til. Selv om det ble en 
ganske kostbar forn0ye tse (kr. 600 
var et ganske a nselig bel0p den 
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gang), har han a ldri angret pa den 
saken. De kunnsk a pene h an erhver
vet seg den gang, ble til uvurderlig 
nytte for ha m i arbeidet, og han 
0nsker bare a t utda nnelsesmulighet
ene hadde vrert de samme dengang 
som de er i dag. Allerede 2 a r senere 
gav kurset r esultater, idet h a n ble 
a rbeidende formann, og siden 1943 
har h a n innehatt formannsstillingen . 

Det var saledes en mann med en 
solid bakgrunn b il.de n il.r det g jelder 
lmnnskaper og erfaring som 12. a ug. 
1951 innfa nt seg p il. R a nheim for il. 
overta etter gamle formann Vinje. 
Loraas kom direkte fra Nob0 F abrik
k er A/S som da var blitt g jenreist 
ett er brannen. Overgangen fra dettc 
flotte anlegg til R a nheims a lder
stegne bygningskompleks, var i seg 
sclv litt av en pakjenning, sil. meget 
mer som det aktuelle oppdrag (opp
f0relse av ny kokeribygning utenp il. 
den gamle). ikke kunne sies a h0re til 
de enkleste. Vinje, som sclv toct sine 
hender, hadde foreslatt Loraas til 
jobben , da sistnevnte h a dde en viss 
erfarin g fra lignende skumle fore
tagender i forbindelse med gamle 
bygninger. Problemene var legio, 
blant a nnet matte grunnva nnet pum
pes kontinuerlig opp av utgravningen 
fordi det ikke var mulig a fil. fa ll 
nok til drenering av den elendige 
g runnen. Loraas tok imidlertid et 
raskt nivellement, fastslo at det lot 
scg gj0re og fikk sa vannet ut pa 
na turlig vis. De 0vrige vanskeligheter 
ble overvunnet i tur og orden, og 
bygget kom opp etter planen. Men 
det var flere pmvelser Loraas skulle 
g jennom f0r h a n k om i gang for 
a lvor. For a komme til m atte ha n fa 
fj ernet jorddungene som Ia utcnfor 
kokeriveggen, og fikk gravemaskinen 
til a lempe massen opp pa en lastebil. 
Plutselig kom g ra bben i konta kt med 
to k a bter og tok d0d pa dem. Loraas 
styrtet til telefonen og varslct Cc
mentst0beriet som lovet a kontakte 
Fjrerem sfossen og komme ut pil. r0de 
rappet , hvorctter ha n begav seg til
bake tit astedet. Om k ablene var blitt 
spenningsl0se, kunne ikke det samme 



sies om en h erre som i iltempo mer 
m et seg fra m ot satt k a nt. Der stod 
voltmet erviseren pa pigg, og utlad
ningene va r tilsva rende. Loraas fikk 
bla nt annet h 0r e a t det ikke gikk a n 
a komme til R a nheim og ba r e ga og 
sove. Denne pa sin side gav uttrykk 
for a t hvis sak en kom for r etten, 
ville den som h a dde anbragt k ablene 
i jordskorpen, utvilsomt bli hengt . 
Denne muntre r eplikkvek sling i til
legg til de a ndre g jenvordighet er, 
overbevist e Loraas om a t Ranheim 
ikke va r noe blivende s t ed, og h a n 
erklrerte overfor dir. Gmntvedt som 
!itt sen er e k om innover , a t han h eist 
ville pa kke sammen og dra s in kos. 
For en m ann som Loraas, hos hvem 
n0ya k t igh et, g rundighet og palitelig
h et er fremtredende egensk a per sam
tidig som ha n er samvittighet sfull til 
det ytte r st e, var naturlig vis denne 
velkomsthilsen temmelig uford0yelig 
kost. Vel, takket vrere diploma tisk 
virksomhet pa h0yeste pla n , ble sak en 
ordnet , og Loraas fort satte. 

Det var fomvrig ogsa a ndre som 
gav Vinjes etterf0lger sin a nerkjen
nelse. Loraas fikk bl. a . h0r e a t den 
stedlige byggeleder h a dde spurt ba 
sen for a rbeidsg jengen hva det va r 
for en g utonge som gikk omkring og 
snuste. (Loraas h a dde k ontrollert 
noen funda m enter som bedriften h a d
de st0pt og som Cem entst0beriet 

skulle bygge videre pa .) D ette m ed 
g utongen, som na turligvis va r m eget 
fo r sm edelig , fikk Loraas forrest en 
lw ittert for et pa r dager senere. Da 
var det en som gra tulerte L oraas i 
byggm esterens pah0r . Da denne ville 
vite hva det g ja lt , fikk h an opplyst 
a t Loraas ' k ontrafei stod i a visen i 
forbindelse m ed tilde ling av m eda ljen 
for la ng og tro tjeneste. «Sa du for
star det er ikke noen gutonge du 
sna kker m ed», svarte Loraas den for
bl0ffede byggm este r da denne sluttet 
seg til g ratula ntene. 

N a ja, det va rte ikke lenge f0 r m an 
lrerte Loraas a kjenne og a sette pris 
pa ha m bade f or h ans faglige dyktig
het og m enesk elige egenskaper . I dag 
kan ha n k onst a t ere a t h an ha r h a tt 
det beste sama rbeide m ed bedriftens 
folk og a t ha n m ed glede ser tilbak e 
pa a lle disse a r ene. Va nsk eligheter 
ha r det r iktignok ikke m a ng let pa, 
og pa kjenningen h a r vrert stor m ange 
ganger na r kong vinter har g jort s itt 
beste for a stikke kjepper i hjulene, 
m en det vil h eist ga bra. N a r Loraas 
samenligner det anlegget h a n tok i 
0yesyn hin ber0mmelige a ugustdag i 
1951 m ed det ha ns 0yne fa ller pa n ar 
ha n k ast er et sist e blikk pa s in a r
beidsplass g jennom h a lvannet decen
n ium, f0 r h a n drar til nye operasjons
baser , k an ha n m ed rett e f0le stolthet 
over s in innsats pa R anheim. 

A. M . 

VERNEARBEIDET 1966 
Verneutva lget har i 1966 bestatt 

a v: 
Dr. Smith, bedriftslege. 
Borge La r sen , a rbeidernes r epr. 
Oddm. F a ksvag, a rb.ledernes r epr. 
Torodd R on res, bedriftens repr. 

Verneutva lget utf0rle i l0pet av 
1966 en vernerunde. R apport fra run
den ble satt opp pa va nlig m ate og 
over sendt de enkelte a vdelingsleder e. 
Det er hyggelig a kunne n otere a t 
a lle ledere n a an erkjenner vernearbei
det som en n0dvendig faktor, - ver 
neutva lget m 0ter stort sett bare vel
vilje n a r de f or skjellige sp0rsm a l blir 
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ta tt opp. Det eneste man kunne ha 
0nsk et noe bedre er a t det synes a t a 
!itt for la ng tid enkelt e ganger a fa 
ut f0rt de tiltak verneutva lget ber om. 
Dette skyldes som regel a t vare verk
st eder ha r gansk e hardt kj0r , men 
hvis ventetiden blir for lan g, k a n det
t e f 0re til a t verneombuden e gar trett, 
- «det blir ikke g jort noe likevel»
innstillingen f0rer til pa ssivitet , og 
vil i det lange l0p kunne drepe a ll 
vilje til per sonlig innsa t s i vernear
beidet . I samme forbindelse k a n det 
dog bem erkes a t utva lget s nota ter for 
det m este n a best a r a v henstillinger 
pa den sosia le sektor , - de fa remes
sige forhold blir st a dig f rerre. 



Vi har i l0pet av 1966 h a tt sek s 
inspeksjoner fra det kommunale 
a rbeidstilsyn. Arbeidstilsynet kontrol
lerte bl. a . forholdene p A. bark eanleg
get, hvor arbeiderne ikke var tilfreds 
m ed sikkerhetsanordningen. V erne
utva lget r egner med at det i l0pet a v 
vftren og sommeren 1967 vii bli ord
nede forhold ogsA. her n A.r a nlegget 
blir fullf0rt. Arbeidstilsynet var ogsA. 
tilstede ved igangkj0ringen av den 
nye papirmaskinen . 

Under et vernem0te i Trondheim 
4. 11. 66 deltok tre av utva lgets m ed
lemmer og dessuten vedlikeholdssjef 
Brun, uteformann Antonsen og Stener 
H a ugen . Blant de emner som ble be
ha ndlct pA. m0tet kan n evnes: «Ak
tuelle sp0rsmA.l i forbindelse m ed 
bruk av sveise og skjrereutstyr» og 
«Sikker ekstern og intern transport». 

Verneutvalget ordner de fleste av 
sine ting uformelt , og det ha r ba r e 
vrert holdt to formelle m0ter i 1966. 
Sama rbeidet innen utvalget ha r vrert 
godt, og det er grunn til A. fremheve 
hovedverneombudet B . Larsens posi
tive innsats p A. aile m A.t er. H a n g ikk 
pA egen hAnd sine runder for A kon
t a kte de forskj ellige verneombud, og 
mange mindre saker ble derved ord
net under M .nden og kom ikke til 
utvalget for behandling. 

Oversikt over skader og fravrer i 
1966 sammenlignet m ed tidligere A.r : 

1962: 39 skader 902 fra v.dg r. 
1963: 43 » 533 » 
1964 : 47 )) ·1194 » 
1965 : 34 » 767 » 
1966: 32 » 400 » 

Som det vii fremgA. ble 1966 ytter
ligere et hakk bedre enn 1965, som 
vi betraktet som et godt A.r verne
messig. Hvorvidt den offensiv vi h a d
de propaganda m essig primo 1965, 
m ed kurs for verneombudene og 
a rbeidslederne, ha r f0rt til den sta
dige fremgangen , det skal v rer e usagt, 
m en en viss vekt rnA. nok tilskrives 
0kt interesse p A. grunn av bedre in
formasjon og derav bedre samarbeid. 

I alt h adde a rbeiderne 1.147.807 
a rbeidstimer i 1966, og hvis vi r egner 
8 timer pr. fravrersdag, ha dde vi i 
l0pet av forrige A.r 0 ,3 % fravrer p A 
g runn av sk a der, og det er et tall vi 
skal vrere meget forn0yd m ed. 

Oversikt over hvorda n skadene inn
traff og skadet kroppsdel: 

Gli, snuble, fa lle 3 sk a der 
B etjening a v maskin 8 » 
Bruk av h andverkt0y 3 » 
Gjenstand fait 3 )) 

Under transport 6 )) 

Under l0ft 5 )) 

Andre Arsaker 4 )) 

Finger og h A.ndska der 9 )) 

Arm og skulder 2 )) 

Hode 8 )) 

Kropp 3 )) 

B en , fot , trer 10 » 

Som tidliger e er det ha nd- og ben
skader som dominer er, bl. a. «spiste 
g litten» p a P .M. II sine fingertupper 
ogsA i 1966. En del a v fotskadene 
kunne ha vrert unngatt hvis vernesko 
ha dde blitt benyttet . I l0pet a v a r et 
ble det g jennom bedriften solgt 24 
par - et t a ll vi g jerne skulle hatt 
mye st0rre. 

V ernelederen 

=----_,In JDeJDoriaiD _ __ __, 

Didrik Hoff, f0dt 22. juni 1896. D0d 2. november 1966. 

Johan Joha nsen , f0dt 4. a ug ust 1911. D 0d 28. februa r 1967. 
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40 0 ars medlemsskap 

FTa, venstTe: Ole Stene, John FoTboTd, RiboTg Skogmo Hoff, Mom·a,d Gt~lliksen, 

Osk a,T B jentstad, Sve1Te AndeTsson og Gustav AndeTsson. 

Ved en fest lig tilstelning i Folkets 
Hus pA R anheim 4. februar, ble 10 
medlemmer av Ranheim Arbeids
mannsforening tildelt hedersmerket 
for 40 Ars sammenhengende m edlems
skap. 

De 10 var f0lgende: 

Bernhard Larsen 

Ole Stene 

Monra d Gulliksen 

Sverre Andersson 

Gustav Andersson 

John Forbord 

Olaus Antonsen 

Einar G. Paulsen 

Oska r Bj0rnstad 

Riborg Skogmo Hoff 
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Sekretrer i Norsk Papirindustri
a rbeiderforbund, Rolf Hauge, var til
stede og foretok utdelingen av mer
kene. H err Hauge rettet en t a kk til 
jubila ntene for den store interesse de 
hadde vist fo r sin organisasjon, og 
ha n fremhevet srerlig den solidaritet 
og trofasthet som disse m edlemmene 
ha dde vrert eksponenter for. 

Ellers k a n det nevnes a t det ble 
servert middag og at f ilmen «Trond
heim en by i vekst», ble vist. Kort 
sagt en meget vellykket tilstelning. 

F0r pA dagen hadde h err Rolf 
H a uge sammen m ed styret i Ran
heim Arbeidsmannsforening foretatt 
en rundtur i bedriften , og H a uge ut
trykte s in begeistring for srerlig den 
nye maskinha llen til P.M. 6. Rund
turen ble avsluttet m ed bevertning 
med overing. M0ller som vert. 

Dagen etter hadde sekretrer H a uge 
m0te med foreningens tillitsmenn, og 
en rekke viktige saker ble da dr0ftet. 

Ranheim den 211• febn~a,T 1967 



Litt omkring trygder - ytelser - skatter 
Enhver a v oss k an vel synes a ha 

fatt m ere enn nok a v dette t em a i 
dagsp ressen det siste a ret i forbin
delse m ed innf0ringen av Folket ryg
den . 

Likevel k an det vrere a v interesse 
a se hvordan det nye trygdesyst em i 
prak sis virk er inn pa vare trygde- og 
sk a ttetrekk pa de forskjellige inn
tektstrinn, samt h va vi far ig jen i 
for m av yt elser. Vi h a r jo n a noen 
m aneders erfaring m ed hvor m ye vi 
t r ekkes, m en noen kommenta rer k an 
kanskje vrer e pa sin plass. 

For det f0rst e h a r vi m erket a t 
selve trygdek assetrekket er redusert 
f r a n yttar 1967. Dette sk yldes a t den 
tidligere a lder strygdavgiften n a dek
kes av avgiften til Folket r ygden samt 
a t pensjonsavta len - FTP - er bort
fa lt. Til sammenligning med i fjor 
g jen gis f0 lgende tall (gjelder fo r a r
beidere) : 

b ) Etter 3 sykedager g is sykepen
ger etter inntektsgruppe (se va r 
f0r st e t abell) m ed : kr. 14, 16 19, 
23 pr. dag, tillagt kr. 3,- pr. 
fors0rget. 

Tillegstrygden : 
Etter 9 syk edager g is sykepenger 
ette r inntektsgruppe m ed kr. 10, 
13, 16, 17 pr. dag. 
Disse ytelsene er ikke ska ttepliktig 

inntekt. 
Man er f rita tt p remiebeta ling til 

trygdek a ssen hvis m an mot sykesed
del dokumenterer sykdom minst 3 
dager a v en premieuke. 

Premien til Folketrygden dekker 
fo ruten a lder spensjon en r ekke st 0-
n adsordninger som a ttf0ringshjelp, 
uf0retrygd, enke- og morstrygd, 
ba rnetrygd og fors0rgertrygd for 
ba rn. Da det imidlertid vi! f0re for 
langt a g jeng i ytelsene h er, rna det 
h envises til annet opplysningsmate
r ia le. 

I nntek t 11000- 14000 14000- 18000 18000- 25000 25000- 32000 
Medl.pr. p r. Kr . K r. 

uke 
1966 21,30 22,85 
1967 10,40 12,05 

Det v i spa r er i trygdekasset r ekk 
har vi imidler t id fatt ig jen i sk atte
trekket . 

P remie t il F olket rygden trekkes 
nemlig samm en m ed sk a t t etrekket og 
utgj0r 4 % a v t rekkgrunnlaget. -
Tota lt sett k a n vi g j0re denne sam
menligning for to va lg te inntekts
t r inn : 

I nntekt 17000 23000 
1966 Arl. medl.p r . 

til t r.kassen 1188 1526 
1967 Arl. m edl.pr. 

til t r.k s. + 
F olketr.pr. 1307 1630 

P remiene t il t rygdekassen omfa t t er 
na syk et rygden , tilleggstrygden fo r 
sykepenger og a rbeidsl0shetstrygden . 

De m est aktuelle ytelsene er : 
Syk etrygden : 

a ) N a tura lst0na d: L egehjelp , syk e-
hus. 
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K r. Kr. 

29,35 35,80 
13,65 15,30 

Vi ha r hittil oppholdt oss ved hva 
de trygdede selv bet a ler i premie. Vi 
b0r imidlertid vre re kjent m ed a t ogsa 
kommune og st a t bet a ler en mindre 
del av premien, mens brorpa rten fa l
ler pa a rbeidsgiver en . F or a illustrere 
utviklingen g jen gis denne t abell over 
a rbeidsgiverens a rlige premie pr. a n
satt til de socia le trygdene ( a rbeider 
i fa r eklasse 4 ) : 

Innt. 13000 17000 23000 30000 

1963 1136 1193 1476 1476 
1964 1193 1250 1560 1560 
1965 1331 1391 1768 1768 
1966 1500 1568 2018 2465 
1967''' 1575 1965 2510 3083 

0 kning 
f r a : 
1963 39 % 65 % 70 % 109 % 

* ) Ink!. 7 % a vgift til Folketrygden . 



For en a nsatt m ed l0nn kr. 23.000 
pa l0per altsa for arbeidsg iver en kr. 
2.510,- pr. a r i premier, mens den 
trygdede selv bet a ler kr. 1.630,
pr. a r . 

La oss endelig nevne en praktisk 
det a lj vedr0rende forskuddsska tte
trekket (ink!. premie til Folketrygd
en) slik dette g jennomf0res ved va r 
bedrift. Trekket er som kjent kun en 
forel0pig innbet a ling idet den ende
lige ska tteberegning og premieber eg
ning g j0res pa ba sis a v selvangivel
sen. Man k a n fa bade tilgodebel0p og 
r estbel0p. 

Myndighetene ha r uta rbeidet trekk
ta beller som viser trekket g ra dert 
etter inntektens st0rrelse, sk a tte
kla sse et c. - Hos oss er trekkber eg-

ningen a utomat isert (ved hullkort). 
For l\. kunne g jenornf0r e dette h ar vi 
fatt sk a ttemyndighetenes tilla t else 
til l\. beregne en trekkprosent for hver 
enkelt a rbeidst ak er , og denne er like 
stor ved hver !0nnsutbeta ling. Pro
senten er basert pa den enkeltes g jen
nomsnitlige inntekt - da t a tt h ensyn 
til evt. produksjonspremie, akkord, 
norm a l overtid et c. Det trekk som 
gjennomf0res vii derfor ikke for hver 
enkelt gang a lltid st emme m ed de 
utleverte trekktabeller. Over en perio
de pa fler e l0nninger b0r vi imidlertid 
komme gansk e mer, og vi ha per a t 
f rerrest mulig vii fa en ubehagelig 
r est sk a tt a s lite m ed n a r vi far sk at
t eseddelen i a ugust. 

Tor Schj etne 

P a1·ti f ra R anheim omkring ar 1900 

17 



Gerhard Schilliaas ved arbeids bordet 

Det er k a nskje ikke a lle pa R an
heim som kjenner til a t vi ogsa driver 
en skyteskivefa brikk, selv om ska rpe 
oyne vel h a r lagt m erke til a t det fra 
tid til a nnen gar vogner m ed p app 
under a dresse Skage i N a mda len . Det 
er vel h eBer ikke sa m ange som ha r 
g leden a v a kjenne m annen som fore
st a r f a brikken , m a nnen bak - eller 
r iktiger e fo ra n skivene: Sigurd 
Schilliaas. 

H a n er fodt og oppvokst i N a m 
da len og fikk a lt fra ung a lder av 
stor interesse fo r skyting - en hob
by som etter hver t gikk over til a bli 
best emmende fo r h ans yrke. Sin 
f orste seier pa sk yteba nen oppna dde 
ha n i 1908, og siden h ar det gatt slag 
i slag s lik a t det er en pen p remie
samling h a n m ed stolthet k an vise 
fra m . Ga vepremien for samla g s
meste r sk apet for N a mda len fra 1923 
er det vel som r uver m est i p remie
sk apet , ved s iden av de ca. 50 m eda l
jer h a n h a r oppna dd ved forskjellige 
st evner, bl. a . tronder sk m esterskap. 
«P a la ndsskytter st evner fikk jeg ikke 
a nledning til a delta i mine beste ar 
som skytter », sier Schilliaas. N ei, det 
va r vel ikke sa enkelt den gang m ed 
ansva ret for en barneflokk pa sju. 
Den st or st e seier pa dette pla n er 
mester sk apet i klasse eldre oldboys 
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Skyteskivene fra 
Namdalen 

ved la ndsskytterstevnet i Ma lselv i 
1961. Som ekte n a mda ling er Schil
liaas som r imelig k a n vrere en ivrig 
elg jeger , og m ed bopel i m ange a r 
ved N a m sen dessuten en entusia stisk 
laksefi sk er . Og k ommer en inn pa 
t em a som disse, vii historiene ingen 
ende t a, for det gode humor og June 
smil ha r Schilliaas fortsatt i behold. 

Som skytter begynte h a n etter 
hvert m ed la ding av skudd. De forste 
skyteskiver m a lte h an i 1932, m en 
ha dde dengang va nsker m ed a skaffe 
egnet papp. J a, ha n ble fa ktisk h en
viste til Sverige da h an skulle kjope 
det forste pa rti. Den forst e pappen 
fra R a nheim ble Ievert i 1935, m en 
det var kun til lagene i N a mda len 
ha n leverte Skiver i a r ene for krigen. 

F a rt i sak ene ble det forst i 1945 
da a vta len m ed oss ble inngatt, hvor
etter Schilliaas skulle t a pa seg f abri
k a sjonen for va r r egning. R a nheim 
lever er idag en vesentlig del a v de 
skivene som benyttes i N or ge, save! 
av det sivile skyttervern som av For
sva ret . P a ppen blir spesia lfa brikert , 
den ha r bl. a. full va tstyrke. At kva li
t et en er i orden fikk m a n et godt 
bevis for i N a mda len fo r noen :lr 
siden da skivene ble st:lende ute i 
st a tiven e vinteren over dekket av 
sno. Da skivene k om til syne under 



varflommen a ret etter, var skivene 
like gode, og skytingen kunne begyn
ne igjen uten vider e. 

Ansvaret for fa brikken ble i 1960 
overdradd til s11mnen Gerha rd som vi 
ser avbildet ved a rbeidsbordet . Han 
gar sa ve! i yrke som hobby i sin fars 
fotspor, idet han ogsa ha r vunnet sitt 
f111rste samlagsmesterskap. Men ju
nior rna h a hjelp av sine tre bmdre, 
ogsa ivrige skyttere, for a konkurrere 
med farens meda ljesamling . 

«Sommeren 1968 kommer jeg vel 
innom Ranheim igjen», sier Sigurd 
Schilliaas, «for da er det la ndsstevn e 
pa Jonsvannet, og dit rna jeg. Hvis 
helsen holder da», legger han lunt til. 
Og det gj111r den nok, for Schilliaas 
tar fortsatt , i en a lder a v 76 ar, et 
tak m ed i skivefabrikken nar det er 
n111dvendig. 

Ved en a nledning som denne vil 
han gjerne sende en hilsen til sine 
venner h er pa R anheim, med takk for 
godt samarbeide g jennom mange ar. 

Sigttrd Schilliaas 

PROTOKOLL 
for m0te i bedriftsutvalget 29. nov. 
1966. M0tet ble holdt i konferanse
rommet i m ek . verksted fra kl. 18.00. 

Tilstede var utvalgets m edlemmer, 
unnta tt T . Ronres, F . Kirer og A. 
Wreraas. Formannen i «Isbjf11rn» 0. 
M. Barstad samt Peder Stamnes var 
tilstede som g jester. 

Dagsorden : 
1. Orienterende m eddelelse fra 

bedriftsledelsen . 
2. Eveneuelt. 

1. Orien terende meddelelse fra 
bedriftsledelsen. 

Direkt111r Overwien meddelte a t 
ordresituasjonen ha dde forverret seg 
noe, idet var st0rste norske kj0per 
bare hadde utta tt vel ha lvpa rten av 
vanlig kvantum de siste par m a neder, 
og neppe ville 0ke uttaket f0r ut pa 
ettervinteren. Opph111r av den ekstra 
ordinrere importavgift i Eng la nd fra 

1. desember og gjenvrerende toll fra 
1. ja nua r 1967 burde gi hap om 0ket 
eksport, men pa grunn av de mange 
0konomiske vanskeligheter i Eng
la nd, var forholdene uoversiktlige. 
Alt t a tt i betraktning var var ordre
s ituasjon forholdsvis tilfredsstillende, 
men igangsetting av PM VI - bereg
net a finne sted i midten av desem
ber - burde tilsi 0ket ordr einngang. 

Svinnprosenten (utskudd ) i papir
fabrikken er fremdeles for h 0y, og 
a rbeidet med a redusere svinnet rna 
ha h0y prioritet, da sp0rsma let er av 
stor betydning for I0nnsomheten . 

I to uker av oktober maned ble 
cellulosefabrikken drevet h elt etter 
polysulfid-kokemetoden. Den bereg
n ede vedbesparelse ble oppnadd. En
del problem er g jenstar imidlertid a 
l0se, innen vi k a n ga h elt over til 
metoden . 
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Overwien opplyste at vi matte r eg
ne med h 111yer e omkostninger blant 



a nnet som f0lge av 0kede frakter og 
palegg pa str0mprisen. De sosiale 
omkostninger viste ogsa sterk stig
ning. 

2. Eventuelt. 
Dyblie minnet om at if0lge statut

tene er funksjonstiden for medlem
mer a v bedriftsutva lget 2 ar, og fore
slo at ogsa de medlemmer hvis funk
sjonstid etter den gamle ordning med 
produksjonsutvalg n a Utl0p, a l!ikevel 
sku lle fungere ut neste ar. Dette var 

utva lget enig i. Derimot skal der pa 
neste m0te foretas valg av formann 
og sekretrer for ett ar. 

Det ordinrere m0te ble hevet kl. 
18.30, m en umiddelbart deretter del
tok utvalgets m edlemmer ved ut
delingen av Norges Vels medalje for 
lang og tro tjenest e til en r ekke a n
satte som ha r m er enn 30 a rs tje
nestetid i bedriften . 

Den tra disjonelle julemiddag i ho
vedkontorets spiserom ble kombinert 
med tilstelning for m eda lj0rene. 

En jordlapp 

0 v r e Ranheimsfoss 
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Vi avsluttet forrige oversikt over 
husmannsplasser under R anheim 
Vestre m ed Bakplassen, ogsa k a lt 
H a rper-rommet . Det er nok mange 
plasser ig jen enna under Ranheims
garden som ikke er nevnt. Vi skal 
villig innmmme a t det he le begynner 
a bli ikke sa lite innviklet, mere inn
viklet enn vi trodde da vi ga oss i 
kast med denne serie. Det er disse 
gardsnavnenc Stor-Ranum og 0vre 
og N edre Vig som kompliserer sak en . 
Det er srerlig etter a t vi tok en titt 
pa manntallet for 1801 a t vi har er
fart det. 

Men vi far t a sjansen pa de plasser 
vi har oppsporet navn pa , og da far 
det sta s in pr0ve om terrenget ikke 
a lltid stemmer m ed k a rtet. 

I a r et 1801 var det f. eks. en plass 
ved navn Vigelvfoss som vi rna h efte 
oss !itt ved. Ole Andreassen var da 
husmann pa denne plassen, samtidig 
var ha n m0lledreng. Hans kone hette 
Marithe Pedersdatter. Etter hva vi 
har h0rt sk a l dette vrere den samme 



plass som sener e fikk na vnet 0vre 
Ranheimsfoss. Etter som dette ikke 
er noen personalhistorie, vil vi ikke 
ga i det a ljer na r det g jelder dem som 
har vrert husm enn pa disse plassene 
opp g jennom a ren e. Det er m eget 
vanskelig , for ikke a si umulig. N a r 
det g jelder 0 vre R a nheimsfoss vet vi 
imidlertid med sikkerhet a t P er 
Sunda l va r den sist e husma nn pa 
denne plassen . 

N a r det g jelder N edre R anheims
foss , sa va r i 1875 Nils Mathias Olsen 
husma nn og m 0ller der. Andre navn 
fra denne plassen er Berntine Fossen , 
Robert og Ole Fossen . N a eies st edet 
a v Monra d Gulliksen . 

Det va r i sin tid populrert a hente 
drikkeva nn fra et oppkomme oppe 
ved Fossen, fra en sak a lt «Ka illvelt». 
En va nnt0nne m ed va nn fra Fossen 
ble plassert pa fa brikkomra det , og 
fa brikkens a rbeider e kunne her sluk
k e t0rst en pa varm e dager . 

Mens vi er inne pa dette m ed vann
henting, er det oss forta lt a t i riktig 
gamle dager kom frostingene over 
Strindfjorden m ed robat for a h ente 
va nn i Vikelva . Det kunne vrere la nge 
t0rkeperioder som forarsak et dette. 
Det rna en si va r litt a v en va nnvei. 

Da vi holdt pa a pl0ye g jennom 
m a nnta llet for 1801 k om vi bort i 
noen husm a nnsplasser som vi hittil 
ikke ha r g reid a identifisere. Vi nev
n er f .eks. K rogen , Vigerhagen , Viger
gjerdet , Vigensplass og S0rskov. 
N a vnene pa husmennene der i 1801 
ha r vi , m en disse sier ingenting om 
hvor plassen e Ia . De som var hus
m enn den gangen va r Jon Arntsen , 
Jona s L a rsen , T0rres Olsen , J on 
P eder sen og Anders H a lvorsen. 

Vi blir ikke ferdig m ed husmanns
plassen e denne gang h eller , ser det ut 
til. Det er k a nskje noen som speku
lerer p a hvorfor Pompen ikke er 
nevnt enna. Det h a r s in gode g runn 
i a t det er for skjellige ting ved
r 0rende dette st ed som vi g jerne ville 
h a kla rt f0rst. F orhapentlig greier vi 
det om ikke a lt for lenge. 

R anheim, den 24. f ebTuaT 1967 

Pa tTappa t i l NedTe R anheimsfoss 
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Martin Harper 
lyller 90 Ar 

En av R anheims a ller eldste, Martin 
Harper , fyller 90 ~r den 11. mars. 
Martin H arper er vel den her p~ ste
det som har fulg t best rned i utvik
lingen a v R anheim P apirfabrik, etter
sorn ha n h ar vokst opp og levd hele 
livet sarnrnen rned fabrikken. H a n 
begynte pa skolen det ~ret fabrikken 
startet i 1884. Fjorten dager etter 
konfirrnasjonen var han p~ plass sorn 
lreregutt i rnek a nisk verksted. Det 
var i 1891. H er va r h a n til i 1951. 
Det rna ng let da bare et par rn~neder 
p~ a t ha n h a dde vrert p~ sarnrnc 
a rbeidsplass i 60 ~r. For denne sin 
a rbeidsinnsats er ha n tildelt Norges 
Vels rnedalje og H . M. Kongens for
tjenstrneda lje . 

H a n er n~ 90 ~r, det er en h0y 
a lder . Men Martin H arper holder fort
satt konta kten rned det sorn skjer i 
tiden. H a n Ieser sine aviser og h a n 
viser frerndeles sin interesse for den 
bedrift hvor ha n va r i s~ mange ~r. 

R anheirns-Nytt 0nsker ogs~ ~ brin
ge den gamle hedersma nn sin hilsen . 

Ranheim, den 23. f ebTum· 1967 

10 a1·: 

Bernt Sak svik 

Go ar: 
H ergeir Hoff 

Einar M. Paulsen 

Johannes Gulbrandsen 

Einar Brekken 

5o ar: 
Sverre Ekelund 

9/4 -67 

3j 6 -67 

4/6 -67 

9/6 -67 

15/6 -67 

11/5 -67 



Pa bes0k hos 

Nordenfjelske Treforedling Afs· 

Fiborgtangen 

I begynnelsen av februar var styret 
for R a nheim Arbeidsmannsforening 
pa bes0k hos Nordenfjelske Trefor
edling i Skogn . 

Det er vel rimelig, som n rermeste 
nabo i samme bransje, a vrere en del 
nysjerrig, og derfor troppet R.N. 
opp pa kontoret til fagforeningsfor
mannen, Peder Myhre, for a fritte 
ham !itt. 

- Hva var ditt f0rste inntrykk av 
fabrikken i Skogn? 

- Jeg ble imponert. Alt er nytt, 
godt planlagt og praktisk innrettet, 
og sa ligger a nlegget pent og fritt 
til. Det var pa Gottash0gda i Skogn 
at Vinje i sin tid fikk inspirasjonen 
til «H er ser eg fagre fjord og byg
der>>, k a n Myhre fortelle. Det er 
nesten like pent som pa R a nheim, og 
det sier ikke sa lite. Kommunika
sjonsmessig Jigger det ogsa flott til , 
like ved E6, og derfra kom det stadig 
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t:ilmmertransporter pr. bil. Det er 
eget s idespor for jernbanen, hvor et 
helt togsett med t0mmer fra Sverige 
rullet inn mens vi var der. 

For ferdigvarene Ia det to skip ved 
egen kai og lastet . En tysk bat for 
Bremen, og en for Danmark. Den 
tyske baten het Ajax, og det var 
k a pteinen pa denne som gikk inn 
uten los, og fikk som paskj0nnelse 
for dette 300 kr. i bot. 

- Men det er da vel ikke f0rste 
gang tyske bater gar inn Trond
heimsfjorden uten los? 

- N ei, men a ga helt inn i Ma rtin 
Kvennavika sitt spesialfarvann uten 
det minste respekt for Survikjrekta 
og guta n ha ns Martin, var likevel 
hardt. 

- Er det hovedsakelig innherreds
folk som er beskjeftiget derinne ? 

- R adde inntrykk av at det hoved
sak elig var det. J a, endel finnlendere 



er det vel igjen enna, og de skal 
visstnok vrere der til maskin nr. 2 
er i gang. 

- Driften er vel helkontinuerlig? 
- Ja, og folkene likte stort sett 

dette, hadde jeg inntrykk av. Ma nn
skapsstyrken er ung, og de sa fram 
til «langfriuka». 

- Foreningslivet var vel enna ikke 
noe utpreget? 

- N ei, det blir vel enna vanske
ligere der enn hos oss som ha r kon
tinuerlig drift. Vi kan vrere enige om 
at skiftarbeide er ikke bra. Vi blir 
satt utenom mye som er av verdi. 

- Organisasjonen der inne? 
- Den er god, m en mange arbeider 

cnna pa pmvetid og f0ler seg k a nskje 
forel0pig mere bundet av «jorda». 
Formannen i fagforeninga heter J a n 
Hedlund, og er kommet dit fra Hal
den. 

- Du som er interessert i skole
sp0rsmal. Hvordan la det an pa den 
fronten for a t a i mot en slik ekspa n
s jon ? 

- Det la fint a n . Skolestellet i 
Skogn er veldig godt. De har jo ogsa 
folkeh0gskole i bygda og realskole 
pa L eva nger. 

- Boligsp0rsma let sa vi av pressa 
at det va r endel tmbbel med? 

- Det er na ordnet, og folket syn
tes tilfredse m ed ordningen. 
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- Tilbak e til fabrikken ig jen. 
Hvordan var tempoet ? 

- De kj0rte papirmaskinen pa 
710 m den dagen vi var der. De fikk 
ogsa et brudd i pa pirba nen, og de 
kunne ikke nettopp ta det m ed ro for 
a fA det fra m igjen, det skal vrere 
s ikkert. Fra rullmaskinen gikk rul
lene pa transport0r til pakkerne, og 
de ma tte sannelig snu seg jamt. Det 
pakkes d0gnet rundt. 

- Hadde du inntrykk a v a t det var 
billigerc a !eve der? Billigere jord
bruksvarer for eksempel ? 

- N ei, b:zmdene holdt prisene. Men 
det var en k a ntine pa bedriften som 
jeg kunne 0nske vi hadde h att m a ken 
til pa R a nheim. Der var det god og 
rimelig m a t og trivelige loka litet er . 
Vi ble bevertet der sammen med 
skogeierne i Tr0ndelag. De var ogsa 
pa omvisning i f abrikken, sa vi var 
i godt selskap over a lt. 

- Til slutt. Kunne du h a tenkt deg 
a ha a rbeide der? 

- J a, de ha dde n a ikke ranheims
lukta der da , og jeg er vel for inn
g rodd m ed den . Men jeg har som du 
vet drevet litt med gardsarbeide, og 
hvis det sk a l vrere 0nsket enking, kun
ne jeg godt ha t enkt meg en gard 
der inne. 

B 

Refleks 
I en hver a nstendig avis h a r v t 1 

dag noen ord om bruken a v refleks, 
og vi vii ogsa g jerne understrek e det
te, m en ---

F a brikkens vei nedover mot jern
ba neundergangen kan enkelte ganger 
vrere noksa m 0rk , og selv de som 
bruker r ef leks har vel ingen st0rre 
sikkerhet hvis kj0ret0yene ikke bru
k er lys, sier en som bruker apostlenes 
hester. Han ber oss nevne dette. 

Alle er sikkert enige, og lykt skal 
sykkelen ha? 
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Sverre H arberg rundet de 70 25. 

januar, selvsagt i fin form, og det var 
nok m ed noe vemodige f0 lelser ha n 
gikk ut av klassen for a ktive. For 
Harberg har det a ldri vrert tale om 
a delta som kuffert10per. Enten det 
dreiet seg om arbeid eller idrett, sa 
var det bare en mate a ga inn for 
oppgaven pa - det var a sette til for 
fullt. 

Harberg begynte i fabrikken som 
15-a ring, og har m ed unntakelse av 
en kortere periode som sj0ma nn 
(dog lang nok tid til a erverve seg 
de maleriske dekorasjoner som er 
karakteristisk for dette yrke), arbei
det sammenhengende i bedriften i 55 
a r. Stort sett har det fait i hans !odd 
a s0rge for vedlikehold av forbren-
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ningsprosessen , f0rst som fyrb0ter 
og senere som soda brenner. I de siste 
6 arene ha r ha n arbeidet i E-avdelin
gen , vesentlig som transportmann og 
hylsemak er. 

Harber g har neppe noensinne ref
lektert over om den ene jobben kun
ne vrere m er e tiltrekkende enn den 
a ndre. Et a rbeid var et oppdrag som 
skulle utf0res pa beste mate ua nsett, 
og det er vel hemmeligheten ved den 
a rbeidsg lede som a lltid ha r vrert ka
ra kteristisk for ham, selv om arbeidet 
lwnne vrere a ldri sa ubehagelig. De 
varmeproduserende avdelinger i gam
le dager h0rte vel egentlig ikke til 
de triveligste arbeidsplassene. Alltid 
villig, pliktoppfyllende til det ytterste 
og i velsignet godt hum0r, slik blir 
Harberg k arakterisert av dem som 
har ha tt med ham a g j0re. 

I fr itiden har idretten vrert h a ns 
store interesse. H an har vrert aktiv 
som fotballspiller, terreng-, bane- og 
la ndeveisl0per. H an ha r delta tt i 
marsj- og k appgang-konkurranser, 
og om vinteren var det la n gr enns
skiene som fikk holde for . Hvor 
mange ganger han har delta tt i 
Reinsfjellrennet vet vi ikke, m en h an 
var den f0rste som ble tildelt plaket
ten som oppnas etter 10 fu llf0rte 
renn. 

I disse traktene har ha n ogsa i stor 
utstrekning dyrk et en av sin e a ndre 
hobbies - sportsfiske, ba de sommer 
og vinter, og det er ikke sa fa n etter 
h a n til alle a rets tider har tilbragt 
i soveposen under apen himmel. I de 
senere ar har interessen konsentrert 
seg om Gaula, hvor det jo drives en 
mere avansert form for fangst av 
den edleste av fiskeartene. 

Nar det g jelder fritidsbeskjeftigel
sc, er det ikke fastsatt noen a lders
g rense, sa H a rberg blir nok fortsatt 
a se for full fart i l0ypa og i ter
renget i det h ele tatt i a r ene frem
over. 

H arberg er t ildelt medaljen for 
la ng og tro tjeneste samt Kongens 
fortjenstmedalje. 

A .. M. 
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Arnt Stubba n er Orkdaling, f0dt 

og oppvokst pl\ gArden Stubban. 31. 
janua r va r det 70 A.r siden han sA. 
dagens lys. Som rimelig kan vrere, 
var det pA fedrenegA.rden han virket 
da han kom til sjels Ar og a lder og 
var moden for arbeidslivet. I f0rste 
omgang ble det for0vrig ikke jorden 
han viet sin arbeidskraft. Til gArden 
h0rte ogsl\ en snekkerbedrift, og det 
var h er den unge Arnt hovedsa k elig 
arbeidet de f0rste !\rene. Senere kom 
gArdsdriften til A spille en sta dig 
st0rre rolle , inntil han i 30-Arsa lderen 
overtok hele a nsva r et. Ette r noen ar 
solg te han denne gArden og skaffet 
seg en ny hvor mulighet ene var 
st0rre. 

Selv om Stubba n trivdes godt som 
gArdbruker, kunne h a n ikke helt 
g lemme sin opprinnelige profesjon -
snekkeryrket. Da sA J ernbeton satte 
igang en entreprise i Orkanger umid
delba rt f0r siste krig, fait han for 
fristelsen , kvittet seg m ed gArden 
og tok a nsettelse i dette firma. I 1948 
kom han til Ranheim hvor han i 
f0rste omgang var med pA. oppf0rel
sen a v diverse boliger bAde i Lia og 
a ndre steder. Stubban arbeidet i byg-
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ningsavdelingen inntil h a n for vel 3 
a r siden av helsemessige grunner 
m Atte ga inn i pensjonistenes r ekker. 

Men om formen ikke er helt pA 
topp, er hum0ret det i h0y g rad. Det 
er vel for0vrig ingen som ha r sett 
Stubban annerledes enn m ed et un
derfundig smil, der han gikk omkring 
i s ine stadig nye hodeplagg a v h0yst 
orig inal og selsom konstruksjon. Og 
grunn til A vrere forn0yd har ha n jo 
ogsA, slik som han blir tilsmilt av fru 
Fortuna. Vi husker det var en av 
bedriftens a nsa tte som hadde a dskil
lige vAk enetter mens han grublet pA 
hvordan ha n skulle avlure Stubban 
hans fabelaktige tippesystem, som 
gav slike eventyrlige r esulta t er . Det 
fortelles at Stubbans svennestykke i 
snekkerfaget va r en bokhylle ber eg
net pA littera tur, hvor det er lite 
t ekst, m en desto flere t a ll m ellom 
permene. Det er ganske sant - for a 
sitere H . C. Andersen. 

Som pensjonist i sin hyggelige le i
lighet i byen, koser Stubban seg 
glugg ihjel. Men hvis man tror h an 
Jigger og drar seg utover dagen, tar 
ma n skammelig feil . P A slaget 5 t0r
ner han ut, og som den herre han er, 
koker h a n kaffe og a nretter delikat 
frokostbrett for sin kone f0r hun 
stAr opp. Hun er yrkeskvinne og bor
t e he le dagen, men nAr hun kommer 
hjem er huset i orden og middagen 
ferdig, sa det star ikke p A. 

Med et stort smil forsikrer Stubba n 
oss a t «jeg hadde a ldri trodd jeg 
skulle fA det sA bra ». 

A.M. 
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Einar Bostad er f0dt 17. februa r 

1897 i Hommelvik, hvor ha n h a r vrert 
bosa tt praktisk t a lt h ele sitt liv. Som 
sa mange andre i den tiden , m a tte 
han lenge f0r konfirmasjonsa lderen 
bidra til f a miliens underhold ved a ar
beide pa gardene, vesentlig som g je
t ergutt i skoleferiene. Som «voksen » 
( etter konfirmasjonen ) ble det n a tur
ligvis full a rbeidsdag, i f 0rste om
gang pa sagbruk. I 20-a rsalderen 
fikk Bosta d a nsettelse pa Merak er 
Smelteverk, hvor ha n a rbeidet 4- 5 
a r . Tidene va r jo den gan g m eget 
va nskelige og fast a rbeide ikke lett 
a oppna , sa det ble st a dig skifting 
a v jobb - veia rbeide, anleggsvirk
somhet , snekkera rbeide og a rbeide i 
skogen bade som hugger og kj0rer. 
I 1955 kom sa Bosta d til R anheim 
og arbeidet i bygningsavdelingen inn
til h a n fo r ca. 1 ar siden ble overf0rt 
til E -avdelingen. 

Bosta d ha r likt seg godt i a ile de 
forskj ellige jobbene ha n har h a tt. 
Selv om ha n er et utpreget f r ilufts
m enneske, ha dde ha n ingen vansk e
lighet m ed a finne seg til r ette i 
smelteverket f. ek s . 

Det h a rde livet i t 0mmerskogen 
va r i g runnen gansk e trivelig. Som 
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t0mmerkj0rer va r det ikke a lltid sa 
lett a t a seg fra m. Bost a d minnes 
en gang h a n drev m ed t0mmerkj0ring 
i Ska tvalbygda. Tra nsporten gikk 
over et vann som var tilknyttet E
verket s a nlegg. Etter hvert ble darn
m en sa n edta ppet a t den ikke Ienger 
var kj0rba r. Det var ingen a nnen rad 
enn a fors0k e en omgaende bevegelse 
i djupsn0en . T re m a nn holdt pa fra 
den a rle morgen til lan gt ut pa etter
middagen , spa dde, tra mpet og ryddet , 
inntil hest en gikk til a rbeidsnedleg
gelse. Ma n h a dde da kjempet seg 
fram en kilom et er og h a dde ca. 100 
m ig jen til en skogsvei. H esten ble 
spendt fra kj0redoningen, fikk h avre 
og r imelig k viletid. Sa var det a pm
ve a komme fra m til folk for natten . 
Vel fremme pa veien gikk det ganske 
bra - der var det bare 60- 70 em 
nysn0. Bosta d gikk og leide hesten 
etter seg, m en denne syntes nok det 
gikk for sen t, spra ng fra m og h avnet 
utenfor veien . Etter m ye strev fikk 
Bosta d dyret opp pa veien ig jen , m en 
gampen va r ikke blitt klok av skade, 
for etter en stund gjorde den et nytt 
for s0k pa a 0k e t empoet . Men da den 
omsider pa ny ha dde fast grunn 
under hovene, tok den ingen sja nse, 
m en fulgt e Bosta d som en hund m ed 
mulen i ryggen pa sin h erre. 

Slike og lignende opplevelser ble 
det m a nge a v. En gan g i Selbu m a tte 
ha n dog g i t apt for sn0en . Det var 
ikke r a d a k omme noen vei. En a v 
kara sk a r inn et m erk e i st angen i 
en h 0ysta kk der hvor denne stakk 
opp av sn0en . Da sommeren kom, 
viste det seg a t m erket stod 3,4 m 
over m a rken. 

Bosta d ha r i de s iste 30 a r bodd pa 
et bruk i utkanten av Hommelvik. N il. 
e r riktignok driften nedlagt , m en i 
yn gre dager ble det utf0rt m eget 
a rbeide pa garden , hvor det va r ikke 
sa liten besetning m ed stort og sm att. 

Bost a d er en ivrig fisk er , og som 
innend0rs hobby kommer treskjrerin
gen i f 0rst e r ekke. En sommer va r 
Bost a d vaktmester pa Salt0ya , og det 
va r nok den triveligste jobben han 
h a r h a tt. N il. h aper han a t det ikke 
er samme a ldersgr ense for denslags 
virksomhet som for a rbeidet i fa brik
k en , slik a t det k a n by seg en ny 
~~e. A . M 



Fauna 0 pa 

Ranheim Papirfabrikk 

Som dere vet var det m an ge rare 
dyr i a rken , m en at det finnes sA 
m a nge a v a rtene i og rundt fabrikken 
h er, h a dde vi ikke trodd. Vi har nok 
h0rt at hemma i Sverige var elgen sA 
tam at den kom fram til sodahus
vinduene og vist e sine a ttributter , og 
a t lem enen e der var store som k a tter, 
men dette er vel bare i «J a mtlands 
gr0n e skogar». 

H er pA R anheim er det vel vanlig
vis smAgnagerne og spurven som 
dominerer. J a, endel duer er det , og 
enkelte mener rypebestanden er god. 

0 

0 
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Men sA er det ogsA mange jegere, sA 
bestanden blir holdt n ede. 

Eller s har det forekommet AI i 
vassledningene. Undertegnede har 
ogsA sett AI sprelle p A gulvet bak 
m assekarene. AI m ed en s lik st0rrelse 
a t en k a n undre seg pA hvordan den 
er kommet g jennom mrene. Det sies 
a t en AI k a n gA g jennom turbinene 
uten A ta sk a de. 

Men like f0r jul fikk m annskapet 
pA klistermaskinen et uventet dyre
bes0k . Det gikk ilrykter om kjempe
rotte. Spenningen var stor og jakten 
ble intens ivert. D0r er og vinduer ble 
skalket, og m ed de forskjelligste vA
pen ble hver pA sin post. Til slutt 
kunne Ingvald Fossum gi utysket 
nAdest 0tet, og det viste seg A vrere 
en mink. Det ble en kjrerkommen 
julegave til kone eller datter. 

B . 



BEDRIFTS IDRETT 
VinterhalvAr et er en stille tid fo r 

bedriftsidretten pA R anheim. Man 

kan ikke a nnet enn A beklage nAr en 

bedrift pA ca. 600 ansatte ikke har 

en eneste mann som deltar i bedrifts

la ngrenn, og kun en - en - som 

deltar i hopp. 

Men dette til tross arrangerte Ran

heim Kraft la ng renn den 9. januar. 

Med 34 delt agere og bra f er eforhold 

ha dde vi en riktig fin dag pA Tjenn

stuggu. Torsdag 23. f ebruar sto R an

heim Kraft ig jen som arranger, og 

denne gang for hopprenn. Vi m Atte 

ty til ByAsba kken for A kunne a vvikle 

dette. Deltagelsen var som vanlig, 

idet 14 stykker kjempet om plassene 

g jennom 3 omganger. Dagens beste 

hopper ble vAr egen Gjermund Kirk

void. Han har flere seire i Ar , og har 

r epresentert R a nheim p A en fin mAte. 

La oss hApe at vi neste sesong ogsA 

fAr deltagere fra Ranheim i langrenn. 

Mosjonstreningen pA skolen gAr m e

get bra i Ar m ed jevnt godt oppmete. 

B.a. 

NT. 30 klaT til staTt 

. 1' B.iarne D aaland ( i midten) er alltid 
v illig til a vceTe m ed som staTteT og 

ticltakm·. 
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